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یـادداشـــت

 اولین نشانه جامعه مدنی: محدود کردن قدرت دولت است. 
ساختاری است که با گسترش فکر عامه »افکار عمومی«در 
جهت ایجاد دموکراسی و بحث آزادی مدنی اقتدار نهادهای 
دولت را کم می کند. دومین نشانه جامعه مدنی: نظارت بر 
اجرای قوانین و مبارزه با فساد در جامعه است. سومین نشانه 
جامعه مدنی: ترفیع، ترویج و گسترش فرهنگ و اشتراک 
سیاسی شهروندان است. و این مهم است چون جامعه مدنی 
وجود دارد برای اینکه ما بتوانیم فرهنگ شهروندی را بسط 
دهیم تا شهروندان بتوانند از قدرت بیشتری در برابر دولت 
بهره مند باشند. چهارمین نشانه جامعه مدنی: آموزش 
شهروندی در جهت دفاع از حقوق بشر در سطح جامعه. 
سازمان های مدنی نشان داده اند که وظیفه شان این است. مساله 
آگاه ساختن شهروندان از خشونت های گذشته و پیشگیری از 
خشونت های آتی است. پنجمین نشانه جامعه مدنی: وظیفه 
جامعه مدنی دفاع از منافع گوناگون افراد و سازمان هایی 
است که خودمختارند و سعی می کنند که حقوق شان را به 
دست بیاورند. مانند اصناف دانشجویی، کارگران، روشنفکران 
و سازمان های زنان و.... ششمین نشانه جامعه مدنی: ایجاد 
فضاهای گفت وگویی است که نه تنها جامعه مدنی آن را میان 
شهروندان ایجاد می کند بلکه میان شهروندان و دولت هم 
ایجاد می کند. جامعه مدنی پلی است میان شهروندان معمولی 
و دولت. هفتمین نشانه جامعه مدنی: پیشگیری از شکل گیری 
نزاع های قومی و نژادی و مذهبی. در کشورهایی به ویژه مانند 
کشورهای خاورمیانه دولت ها هیچ کاری در پیشگیری از 
این خشونت ها و نزاع ها نمی کنند جامعه مدنی وظیفه دارد 
این کار را انجام دهد. زیرا افرادی از همین نژادها و یا دین ها 
خودشان تشکیل دهنده همین جامعه مدنی هستند مانند 
کردها، آذربایجانی ها، بلوچ ها، سنی ها، بهایی ها در ایران... 
هشتمین نشانه جامعه مدنی: تاکید بر نهاد انتخابات، پیشنهاد 
روش های جدید نظارتی برای ایجاد شفافیت وگسترش آزادی 
در جامعه. این را در انتخابات پیشین ایران دیدیم که جامعه 
مدنی چه نقش مهمی را در شکل دادن انتخابات داشت. از همه 
مهمتر زنان بودند که به عنوان یک جامعه مدنی مساله شان 
مطالبه محور بود. نهمین نشانه جامعه مدنی: تاکید بر اخلاق 
مسئولیت پذیری و نظم پذیری در میان افراد جامعه. یعنی 
جامعه مدنی اسمش رویش هست به دنبال مدنیت است. 
به دنبال اخلاق مدنی است. جامعه مدنی بدون اخلاق مدنی 
نمی تواند زندگی کند. یعنی جامعه مدنی با لمپن و لات جامعه 
مدنی نمی شود. دهمین نشانه جامعه مدنی: گسترش بخش 
خصوصی و روابط اقتصادی آزاد، عقلانی و قانونمدار با در نظر 
گرفتن منافع ملی و قراردادهای بین المللی. این کاری است 
که جامعه مدنی می کند برای اینکه در جامعه مدنی بازرگان 
هم هست. اگر مافیا نداشته باشند و نخواهند که سرمایه داری 
جناحی در جامعه ایجاد کنند آنها هم می توانند بخشی از 

جامعه مدنی باشند. 

نشانه های جامعۀ مدنی

وعده برای برگزاری کنسرت مشترک
وزیر امور خارجه یکی از مهمانان ویژه کنسرت 
ارکستر سمفونیک تهران بود که در پاسخ به اینکه 
علت حضور او در کنسرت ارکستر سمفونیک با وجود 
مشغله های بسیار در وزارت امور خارجه چیست؟ گفت: 
در ابتدا جشن پیروزی انقلاب را در چهل و سومین 
سالگرد آن تبریک می گویم. از یکایک اعضای ارکستر 
سمفونیک که اجرای بسیار خوبی داشتند، تشکر 
می کنم. مطلع شدم جناب آقای حیدریان به کرونا 
مبتلا شدند و یکی از جوانترین اعضای گروه، رهبری 
ارکستر را برعهده داشتند که اجرای بسیار هماهنگی را 
داشتند . حسین امیرعبداللهیان درباره نحوه همکاری 
وزارت امور خارجه با وزارت ارشاد در حوزه موسیقی 
افزود: با آقای افضلی توافق کرده ایم که برای اسفند ماه 
یک اجرای مشترک بین یکی از گروه های اصلی ایرانی 
با هنرمندان خارجی را برگزار کنیم که در آستانه سال 

جدید این اتفاق در تالار وحدت خواهد افتاد. 

توصیه به تزریق دز سوم واکسن کرونا
سخنگوی دولت گفت: دُز تکمیلی واکسن را»فورا« 
تزریق و دستورالعمل های بهداشتی را »کامل« رعایت 
کنیم. علی بهادری جهرمی در حساب کاربری خود در 
توییتر نوشت: کادر بهداشت و درمان در هر شرایطی 
پای کارند. با موج امیکرون، زحمات شبانه روزی آن ها 
را هدر ندهیم و بر دو سال خستگی شان نیفزاییم. 
تجربه شش ماه گذشته ثابت کرد  همه با هم می توانیم 
بر موج جدید هم غلبه کنیم: دُز تکمیلی واکسن را 
»فورا« تزریق و دستورالعمل های بهداشتی را »کامل« 

رعایت کنیم. 

گزینه هایی که برداشته نمی شوند
دبیر شورای عالی امنیت ملی در توئیتی به 
گزینه هایی که هرگز از روی میز برداشته نمی شوند 
اشاره کرد. علی شمخانی نوشت: گزینه هایی که هرگز 
از روی میز برداشته نمی شوند: حضور باشکوه ایرانیان 
در مراسم حمایت از نظام اسلامی، حفظ و تقویت 
ظرفیت های صلح آمیز هسته ای و توانمندی های 
دفاعی ایران، سیاست های منطقه ای امنیت آفرین 
وزیر  معاون  شرمن،  وندی  اسلامی.  جمهوری 
امور خارجه آمریکا، روز پنجشنبه در مصاحبه با 
ام اس ان بی سی اظهارنظرهای مرتبط با موقعیت برتر 
ایران در مذاکرات هسته ای را رد کرد و گفت: ما )فقط( 
هر چیزی که ایران ارائه دهد را قبول نمی کنیم. در 
صورتی که ایران به برجام پایبند بماند، ما برجام را به 
طور کامل وارد خواهیم کرد. وی افزود: همه گزینه های 
ما همیشه روی میز باقی می مانند، صرف نظر از اینکه 

چه چیزی در اینجا انتخاب می شود. 

ایرانیان از اوکراین برگردند 
سفارت کشورمان در کی یف اعلام کرد: ضمن 
تبریک سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی به هموطنان 
گرامی مقیم اوکراین و آرزوی سلامتی برای آنان و 
سرافرازی ایران عزیز، به آگاهی می رساند، در پاسخ 
به پرسش های مکرر آنان در خصوص احتمال تنش 
و درگیری در مرزهای شرقی اوکراین، سفارت ایران 
در کی یف، ضمن دعوت هموطنان به حفظ آرامش، از 
آنان درخواست می نماید با ایجاد آمادگی برای شرایط 
اضطراریِ احتمالی، ارتباط خود را با سفارت به منظور 
آگاهی از توصیه های ضروری حفظ نمایند. بدیهی 
است سفارت جمهوری اسلامی، تامین سلامتی و 
امنیت اتباع ایرانی را حائز اهمیت اساسی دانسته و 
این امر مهم را در اولویت وظایف خود قرار داده است. 

گفت وگوی بن سلمان و جانسون 
بوریس جانسون نخست وزیر انگلیس و محمد 
بن سلمان ولیعهد عربستان سعودی عصر روز جمعه 
در یک تماس تلفنی با یکدیگر گفت وگو کردند. 
بنابر این گزارش، دو طرف در این گفت وگوی 
تلفنی درباره تحولات منطقه، ایران و یمن به بحث 
و رایزنی پرداختند. آنها همچنین بر تقویت روابط و 
همکاری های دوجانبه میان عربستان و انگلیس در 
زمینه انرژی تاکید و توافق کردند که نزدیکترین 

فرصت به صورت حضوری با یکدیگر دیدار کنند. 

ورود به موضوع خشونت علیه زنان
رئیس مرکز پژوهش های مجلس از بررسی لایحه 
حمایت از زنان در برابر خشونت خبر داد. بابک 
نگاهداری با اشاره به حادثه اخیر قتل زن اهوازی 
گفت: موضوع حادثه اهواز و قتل خانم جوان اهوازی 
به دست همسرش، امری غیر قابل قبول و ضربه زننده 
به امنیت روانی و اجتماعی جامعه تلقی می گردد. 
البته رفتارهای ناقض امنیت زنان پدیده ای است که 
در جوامع مختلف و به اشکال متفاوت رخ می دهد 
و منحصر به کشور ما نبوده و نیست. با این حال 
جایگاه والای زنان در اسلام و ایران و اثرات مخرب 
و متعددی که پدیده هایی از این دست بر خانواده و 
جامعه برجای می گذارد، ضرورت مداخلات مناسب 
و به موقع حاکمیت را به منظور جلوگیری از تکرار 
وقوع جرایمی از این قبیل در قالب فرهنگ سازی، 
حمایت از فرد خشونت دیده و هم چنین مداخلات 

قضائی می طلبد. 

خبـــر

مجید دهقانی 
تحلیلگر مسائل سیاسی

»آرمانملی«روندمذاکراتاحیایبرجامرابررسیمیکند:

همه مصمم به امضا، آمریکا مردد
میخائیلاولیانوف:تلاشهایدیپلماتیکمتمرکزتداومدارد رایزنیبرجامیروسایهیاتهایایران،روسیهوتروئیکایاروپا 

آرمانملی: مذاکرات احیای برجام در وین 
همچنان ادامه دارد و طرفین توافق با جدیت کامل 
در حال بحث و گفت وگو در خصوص بند بند مفاد 
قرارداد 20صفحه ای هستند که گفته شده قرار است 
اعضای برجام بر روی آن توافق کنند. این در حالی 
است که طی روزها و حتی هفته های گذشته همه 
طرف ها از پیشرفت مذاکرات و رسیدن به مرحله 
نهایی مذاکرات سخن گفته اند اما آنچه مشخص است 
هنوز اتفاق خاصی در وین رخ نداده و طرفین هنوز 
در حال حل اختلاف و بستن پرانتزهای باز هستند. 
از طرفی طبق آنچه خطیب زاده سخنگوی وزارت 
امور خارجه گفته که تا وقتی بر روی همه چیز توافق 
نشود روی هیچ چیز توافق صورت نگرفته باید اذعان 
داشت تا زمانی که همه طرف ها اعلام توافق کنند 
و پرونده احیای برجام پس از 8 دور مذاکره بسته 
نشود نمی توان گفت که مذاکرات در چه شرایط و 
موقعیتی قرار دارد و چند درصد پیشرفت کرده است. 
چرا که سنجش این مساله بیش از آنکه کیفی باشد 
کمی است و طرف ایرانی توافق را در جایی می بیند 
که تحریم ها برداشته شده، برجام احیا شود و ایران 
بتواند از مواهب آن استفاده کند. در این راستا یکی 
از مهم ترین دغدغه ها و نگرانی های ایران با آغاز 
مذاکرات بازگشت به برجام، تکرار بدعهدی ها و 
اجرای نامطلوب تعهدات از سوی طرف های اروپایی و 
آمریکا بوده که مقامات کشورمان بارها اعلام کرده اند 
که هدف اصلی مذاکرات وین، رفع تحریم های 
غیرقانونی و غیرانسانی آمریکا علیه ملت ایران 
است. با وجود این، تردیدی نیست که حراست از 
دستاوردهای هسته ای کشورمان که با زحمت و 
پایمردی فداکارانه دانشمندان ایرانی حاصل شده 
است، هم عرض رفع تحریم های ظالمانه دارای 
اهمیت است. در واقع، آنچه که خود بهانه ای برای 
تحمیل تحریم و فشار علیه ایران بوده است، اکنون 
به عنوان ظرفیتی ارزشمند برای پیشبرد هدف رفع 
تحریم های ظالمانه عمل می کند. از طرفی مفهوم 
تضمین ایفای تعهدات که در یک سال گذشته 
همزمان با مذاکرات رفع تحریم ها از سوی کشورمان 
مطرح بوده است، نوعی آینده نگری واقع بینانه برای 
جلوگیری از تکرار تجربه عهدشکنی یک یا چند 
عضو برجام است. به همین خاطر، بحث تضمین، 
یکی از محورهای اصلی مطالبات ایران و موضوعات 
حائز اهمیت در جریان مذاکرات وین بوده و تاکنون 
جلسات متعددی در این رابطه برگزار شده است. 
همچنین متونی در این رابطه نگارش شده و بحث 
و بررسی در این زمینه همچنان ادامه دارد و به نظر 
می آید مذاکره کنندگان برای عبور از این مساله به 
الگو و نقشه ای مورد قبول دست یافته اند. در همین 
راستا مذاکرات در وین در قالب جلسات کارشناسی 
در کارگروه های رفع تحریم، اقدامات هسته ای و 
کارگروه سوم )ترتیبات اجرایی( با حضور کارشناسان 

ایران و کشورهای عضو ۱+۴ در هتل کوبورگ وین 
برگزار شد. همچنین هیات مذاکره کننده کشورمان 
با هیات مذاکره کننده چین در جلسه ای به ریاست 
مذاکره کنندگان ارشد دو کشور دیدار و گفت وگو کرد. 
علی باقری همچنین در ادامه رایزنی های دیپلماتیک 
خود در وین با محوریت لغو تحریم ها، دیروز با انریکه 
مورا هماهنگ کننده اروپایی دیدار و گفت وگو کرد. 
استفن کلمنت سفیر و نماینده دائم اتحادیه اروپا نزد 
سازمان های بین المللی مستقر در وین که ریاست 
جلسه کارگروه اقدامات هسته ای را برعهده داشت 
نوشت: با توجه به اهمیت زمان، رایزنی های فشرده 
ادامه دارد و هدف ما اطمینان از اجرای کامل همه 
جنبه های برجام است. حال باید دید با توجه به روند 
حاکم بر مذاکرات که همه طرف ها آن را مثبت و 
سازنده ارزیابی می کنند؛ در خصوص مباحثی چون 
تضمین چه تصمیماتی گرفته خواهد شد و در نهایت 
چه زمانی طرف های مذاکره به توافق کامل خواهند 
رسید و دود سفید از هتل کوبورگ بلند خواهد. شد. 
آنچه مسلم است با توجه به روند مذاکرات تحلیلگران 
داخلی و بین المللی معتقدند که به احتمال فراوان 
تا پیش از سال جدید شمسی شاهد اعلام توافق 

خواهبم بود.
نارضایتیطرفهایمذاکرهکنندهاز 

تعللآمریکا
اینکه شتاب آهنگ مذاکرات وین و تحرکات 
هیات ها افزایش یافته یک واقعیت و نشان دهنده 
پویایی روند گفت وگوهاست. روز جمعه هرسه 
کارگروه )رفع تحریم ها، مسائل هسته ای و ترتیبات 
اجرایی( برای رسیدگی به مسائل باقی مانده تشکیل 
جلسه دادند. این در حالی است که تقریبا همه 
طرف ها از تعلل آمریکایی ها در مذاکرات و کش دار 
کردن زمان مذاکرات ابراز نارضایتی و گلایه مندی 
دارند. چرا که به نظر می رسد آنها هنوز نتوانستند 
مسائل داخلی کشورشان را حل کنند و هنوز درگیر 
کشمکش های میان دولت و کنگره هستند. با این 
حال به گفته میخائیل اولیانوف مذاکره کننده 
ارشد روسیه، کار فشرده ای بر روی برجام در وین 
در حال انجام است. جوزپ بورل مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا هم هفته پیش در میزگردی 
که در اقامتگاه سفیر فرانسه در واشنگتن برگزار 
شد گفت: »ما در حال رسیدن به آخرین مراحل 
مذاکرات هستیم. نمی دانم شاید یک هفته، دو هفته، 
سه هفته خواهد بود... امیدوارم بتوانیم در هفته های 
آینده به توافق برسیم.« همچنین تیم مذاکره کننده 
جمهوری اسلامی ایران برای حصول توافقی که 
منافع ملت ایران را تامین کند با اراده جدی در 
مذاکرات مشارکت دارد. علی باقری کنی مذاکره 
کننده ارشد ایران می گوید: هرچقدر طرف مقابل 
آمادگی جدی تری برای لغو تحریم ها و پذیرش ساز 
و کارهای مدنظر ایران در این زمینه نشان دهد زمان 

دستیابی به توافق نهایی کوتاه تر خواهد شد. اما یکی 
از نکاتی که باید با پیشرفت مذاکرات در نظر داشت 
این است که پس از حصول توافق احتمالی دوره ای 
برای راستی آزمایی اجرای تعهدات طرف غربی باید 
سپری شود. با وجود آنکه این ایده مورد پذیرش همه 
طرف ها قرار گرفته است، اما به دلیل نو و بی سابقه 
بودن چنین ایده ای، تبدیل آن به متن و فرآیند 
اجرایی، از جمله پیچیده ترین موضوعات مذاکراتی 
بوده است. هرچند هنوز بحث در این رابطه ادامه دارد، 
اما این دوره که از آن به عنوان »دوره آماده سازی« 
یاد می شود ممکن است چند هفته یا بیشتر به 
طول بینجامد. این دوره در عمل بخشی از فرآیند 
راستی آزمایی خواهد بود و در همین بازه زمانی است 
که مقدمات اداری، پیش قراردادها و تدارکات مربوط 
به تکمیل تعهدات طرف مقابل انجام می گیرد و تا 
پیش از تکمیل این فرآیند، اجرای گام های جبرانی 
جمهوری اسلامی ایران در موضوع هسته ای به قوت 
خود باقی خواهد بود. حسین امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه درباره مقوله راستی آزمایی می گوید: 
از مهم ترین مسائل برای ما این است که به نقطه ای 
برسیم که اولا نفت ایران به آسانی و بدون هیچ منعی 
فروخته شده و در ثانی پول آن به صورت ارزی در 
حساب های بانکی ایران وارد شود و از همه مزایای 
اقتصادی آن در بخش های مختلف بتوانیم استفاده 
کنیم. این در حالی است که در آخر تحولات پیرامون 
مذاکرات وین روز گذشته مهدی صفری، معاون 
دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه برای پیوستن 
به تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات وین به اتریش 

سفر کرده است.
مذاکراتروسیهباسایرطرفها 

نماینده روسیه در وین از دیدار و گفت وگو 
پیرامون برجام با نماینده اتحادیه اروپا در مذاکرات 
وین و روسای هیات های مذاکره کننده تروئیکای 
اروپا خبر داد. میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در 
سازمان های بین المللی در وین در صفحه توییترش 
نوشت: »با هماهنگ کننده اتحادیه اروپا و سرپرستان 
سیاسی هیات های فرانسه، آلمان و انگلیس دیدار 
کردم تا درباره مسیر پیش رو در مذاکرات وین 
پیرامون برجام گفت وگو کنیم.« اولیانوف همچنین 
با علی باقری مذاکره کننده ارشد ایران در مذاکرات 
وین و رابرت مالی مذاکره کننده ارشد آمریکا دیدار 
داشته است. وی نوشت: »با رابرت مالی نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران دیدار کردم و درباره 
بحث برانگیزترین مسائلی صحبت کردیم که باید 
در مذاکرات وین حل شوند« اولیانوف همچنین 
در توئیت دیگری نوشت: »امروز هم تلاش های 
دیپلماتیک متمرکز پیرامون احیای توافق هسته ای 
در وین ادامه می یابد. تلاش های دیپلماتیک بسیار 
متمرکز در جریان مذاکرات وین پیرامون برجام ادامه 

دولت گفتمان دارد، درست خواهد یافت.«
تبیین نشده است

رئیس مرکز بررسی های استراتژیک 
ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه باید 
از بیانیه گام دوم، گفتمان سازی انجام 
شود، ادامه داد: روزها و ساعت ها می شود 
از این بیانیه صحبت کرد و آن را به عنوان 
مانیفست جمهوری اسلامی در نظر 
گرفت. همچنین گفتمان دولت سیزدهم 
نیز برگرفته از مبانی بنیادی انقلاب 
اسلامی است. محمدصادق خیاطیان 
تاکید کرد: دوستانی که معتقدند دولت 
گفتمان ندارد به نظرم اجحاف می کنند. 
ضمن اینکه شاید تبیین درستی هم در 
این زمینه صورت نگرفته باشد. مردم 
هنوز طعم شیرین عدالت را نچشیده اند 
و جا دارد که عدالت به عنوان گفتمان 
اصلی دولت در نظر گرفته شود که در 
دولت سیزدهم این اتفاق افتاده است. 
خیاطیان با تاکید بر اینکه مردم و نخبگان 
باور دارند که امروز دولت، مردمی است و 
سیاست های خود را با تکیه بر مردم پیش 
می برد، تصریح کرد: ما شاهدیم که امروز 
دشمن با تصویرسازی غلط سعی دارد 
نقطه قوت دولت را به نقطه ضعف بدل 
کند و این امر در زمینه سفرهای استانی 
و سفر رئیس جمهوری به روسیه رخ داد.

سـرمقالـــه

جنگ اوکراین یک دام بسیار بزرگ برای پوتین خواهد بود، مشابه 
گرداب فنلاند برای استالین. چون جنگ تنها به نیروی نظامی و 
توان لجستیکی محدود نمی شود، بلکه در کنار آن به یک توان بالای 
اقتصادی و تجاری و ائتلاف سازی بین المللی دیپلماتیک برای توجیه 
این حمله نیاز دارد. مضافا باید برای مردم داخل روسیه و افکار عمومی 
جهان هم این جنگ توجیه شود. بنابراین اگر پوتین حتی وارد جنگ 
اوکراین شود شاید در کوتاه مدت بتواند به موفقیت هایی دست پیدا 
کند، اما در میان مدت یک بحران تمام عیار برای روس ها به دنبال 
خواهد داشت. بدون شک این مسئله تاثیر مخرب جدی بر مذاکرات 
وین خواهد داشت، اما نمی توان با قاطعیت عنوان کرد اگر جنگی در 
اوکراین شکل بگیرد شکست کامل و بن بست در مذاکرات وین را به 
دنبال خواهد داشت. با این حال چون روسیه، آمریکا و اروپا در مذاکرات 
وین حاضر هستند و همین کشورها در سوی دیگر دوطرف اصلی تنش 
اوکراین را هم شکل می دهند قطعاً تداوم و تشدید بحران اوکراین بر 
روند مذاکرات وین اثر مخرب خود را خواهد داشت. در این رابطه حتی 
این احتمال وجود دارد که مسکو برای مدیریت بحران اوکراین با هدف 
امتیازگیری از اروپا، ناتو و آمریکا از کارت بازی ایران در مذاکرات وین 
به نفع خود استفاده یا بهتر بگوییم سوء استفاده کند. چون روسیه در 
سطح راهبردی دست به معاملات استراتژیک خواهد زد. اما اینکه 
روس ها تا چه حد از کارت بازی ایران بر سر بحران اوکراین در مذاکرات 
وین استفاده می کنند نیاز به یک تحلیل مفصل جداگانه دارد. بحث 
فروش ایران از طرف روسیه در مذاکرات وین مطرح نیست. می تواند 
گفت احتمالا ایران قربانی بحران اوکراین خواهد شد. اینجا منافع ملی 
کشورهاست که تعیین می کند چه سیاستی را در چه بازه زمانی پی 
بگیرد. اما بی شک اگر بحران اوکراین تشدید پیدا کند و حتی کار به یک 
جنگ ناخواسته احتمالی هم کشیده شود یقین بدانید مسکو چاره ای 
جز استفاده از کارت بازی ایران در مذاکرات وین به نفع خود ندارد. 
به همین دلیل است که بارها عنوان کرده ام ایران در مذاکرات وین باید 
هرچه سریع تر گفت وگوی مستقیم و رودررو با آمریکا را در دستور کار 
قرار دهد تا مانع از سوءاستفاده برخی بازیگران مانند روسیه و چین 
شود. چون به هر میزان که این مذاکرات مستقیم با آمریکا در وین 
دیرتر انجام شود به همان اندازه فرصت، فضا و بستر برای سوءاستفاده 
و استفاده ابزاری روسیه، چین و حتی اروپا از کارت ایران شکل خواهد 
گرفت. واقعیت این است که مذاکره مستقیم با آمریکا را در سایه 
گفت وگوهای وین می تواند یک موازنه استراتژیک و راهبردی برای 
ایران به دنبال داشته باشد. اگر این موازنه استراتژیک برای جمهوری 
اسلامی در سایه گفت وگوی مستقیم با آمریکا شکل بگیرد، دیگر 
روسیه، چین و هیچ کشوری نمی تواند از کارت بازی ایران سوءاستفاده 
کند و تهران را وجه المصالحه منافع خود قرار دهد. باید هرچه سریع تر 
و تا قبل از وقوع جنگ احتمالی در اوکراین این مذاکرات به نتیجه برسد 
تا ایران وجه المصالحه این بحران نشود. ضمن اینکه از آن طرف هم 
رسیدن ایران به نقطه گریز هسته ای هم مطرح است. مجموعه این 
نکات ضرورت رسیدن به یک توافق زودهنگام تا قبل از پایان ماه جاری 

میلادی را دو چندان می کند. 

ضرورت یک توافق زودهنگام 

محسن جلیلوند 
 تحلیلگر ارشد روابط بین الملل 

علت نبود واژه »دموکراسی« 
در قانون اساسی 

نمایندگان قبل از تصمیم گیری 
به کف خیابان بیایند 

مدیر پژوهشگاه دانش های بنیادی 
گفت: باید انقلاب اسلامی را درست 
بفهمیم. از این انقلاب دو جریان راه افتاد 
که زنده است اولی تاسیس جمهوری 
اسلامی است که نظامی سیاسی مردمی 
و دیگری تکیه بر عقلانیت اسلامی در 
این نظام است. محمدجواد لاریجانی 
تاکید کرد: در قانون اساسی ما اصطلاح 
دموکراسی نیامده است برای اینکه اشتباه 
نشود که دموکراسی به معنای سکولار 
آن منظور است و در عین حال در قانون 
اساسی آمده است که اقدامات بسیاری 
با رای مردم انجام خواهد شد. مدیر 
پژوهشگاه دانش های بنیادی یادآور شد: 
دشمن دقیقا با این دو سر جنگ دارد. 
القای شبهه در اینکه اسلام می تواند 
عقلانیت پایه برای نظام ما باشد را به سه 
شکل پیش می برند. لاریجانی ادامه داد: 
اول اینکه اسلام دین سرزنده ای نیست و 
کهنه شده است. دوم اینکه اسلام دین 
حوزه خصوصی است و این دوگانه حوزه 
عمومی و خصوصی یک موضوع ساختگی 
است و مبنای فلسفی ندارد. سومین 
موضوع هم این است که اسلام دین قابل 
تبیین جهانی نیست و ما باید چیزی ارائه 

دهیم که برای دنیا قابل پذیرش باشد. 

قائم مقام دبیرکل حزب کارگزاران 
سازندگی گفت: رای و نظر نمایندگان 
در تصویب بودجه تاثیر مستقیمی بر 
زندگی و معیشت مردم دارد. مردم هم 
اکنون دارای مشکلات متعدد اقتصادی 
و معیشتی هستند. نمایندگان قبل از 
اینکه در بودجه تصمیم گیری کنند، 
به کف خیابان بیایند و با مترو و تاکسی 
رفت و آمد کنند و با دغدغه های مردم 
آشنا شوند. نشست و برخاست آنها با 
مردم موجب می شود که آنها درک 
بهتری نسبت به شرایط مردم پیدا کنند 
و با نگاه بازتری در مجلس برای آنها 
تصمیم بگیرند. فرزانه ترکان با اشاره 
به اهمیت تصمیمات مجلس بر زندگی 
و معیشت مردم، ادامه داد: یک نماینده 
قبل از آنکه بر کرسی مجلس تکیه بزند، 
باید مثل مردم عادی زندگی کرده باشد 
و مثلا خود را باید جای یک بازنشسته 
بگذارد. وقتی نماینده ای خبر از قیمت 
گوشت، مرغ و برنج ندارد، آیا می تواند 
شرایط مردم را درک کند؟ مدیری گفته 
است که خط فقر برای خانواده ۴ نفره، 
5 میلیون تومان است و این گفته نشان 
می دهد که او اطلاعی از هزینه های 

زندگی ندارد. 

بر  رئیس جمهور  ملی: آرمان
ضرورت توجه به ارائه آموزش های 
عمومی و نظارت و کنترل دقیق اجرای 
مصوبات و شیوه نامه های بهداشتی 
در پیشگیری از ابتلا به بیماری کرونا 
تاکید کرد. سیدابراهیم رئیسی روز 
شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با 
کرونا با قدردانی از حضور حماسی 
مردم در راهپیمایی 22بهمن با رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی،گفت: مردم 

در سراسر کشور به رغم شرایط کرونایی 
و با رعایت توصیه های بهداشتی، با 
حضور حماسی خود جلوه های زیبایی 
از عشق و ارادت قلبی خود به نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران به 
نمایش گذاشتند. رئیس جمهور در 
ادامه با اشاره به سرعت انتشار سویه 
جدید کرونا، ضرورت توجه جدی 
به اقدامات پیشگیرانه را مورد تأکید 
قرار داد و اظهار داشت: صرفاً دریافت 

واکسن کفایت نمی کند و باید در کنار 
آن به موضوع ارائه آموزش های عمومی 
برای اعتلای بهداشت همگانی و رعایت 
فاصله گذاری به منظور پیشگیری از 
ابتلا به بیماری توجه جدی داشت. 
دستگاه های اجرایی هم به برگزاری 
اجتماعات و مراسم ها مگر در موارد 
ضروری با رعایت اصول بهداشتی اصرار 
نکنند. رئیسی گفت: صدا و سیما در 
اطلاع رسانی و آموزش عمومی نقش 

مهمی بر عهده دارد و باید صدای 
در  کرونا  اطلاع رسانی  در  واحدی 
رسانه ها منتشر شود و در زمینه مصوبات 
و تصمیمات ستاد ملی کرونا فقط 
سخنگوی ستاد وظیفه اطلاع رسانی 
دارد. رئیس جمهور تاکید کرد: وزارت 
کشور با همکاری دستگاه های مربوطه 
موظف است بر رعایت شیوه نامه ها و 
مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا نظارت 

کامل داشته باشد.

رئیسجمهور:

 دستگاه های اجرایی
 به برگزاری اجتماعات اصرار نکنند

صلاحیت حرفه ای، تضمینی 
برای خدمات کیفی

ادامهازصفحهیک/کمک کنند تا سازمان 
نظام مددکاری اجتماعی به تصویب برسد و کار 
مددکاران اجتماعی را به خودشان واگذار کنند. بدون 
شک این یک فرصتی خواهد بود تا همه کسانی که 
به عنوان مددکار اجتماعی فعالیت می کنند دارای 
آن صلاحیت های حرفه ای لازم باشند، نظارت بر 
عملکردشان صورت بگیرد و وقتی مجبور می شوند 
پروانه داشته باشند، برای تمدید پروانه هایشان 
مجبورند دوره های بازآموزی را سپری کنند که خود 
این می تواند منجر به به روزرسانی اطلاعات و دانش 
و مهارت هایشان و در نهایت کیفی سازی خدمات 
مددکاران اجتماعی باشد. سازمان نظام مددکاری 
اجتماعی فرصتی برای اعطای صلاحیت حرفه ای به 

مددکاران اجتماعی است.

دیدگــــاه

آرمانملی:سخنگوی شورای نگهبان اظهار داشت: 
در لایحه رتبه بندی معلمان ابهاماتی وجود داشت که 
اگر روشن شود، به نفع فرهنگیان و معلمان عزیز است 
تا در اجرا با مشکلی مواجه نباشد. هادی طحان نظیف 
درباره اصلاح قانون انتخابات گفت: قوانین انتخاباتی 
ما نیازمند اصلاحات جدی و جامعی است. اصلاح 
ثبت نام ها، انواع تخلفات و تبلیغات، نقش آفرینی احزاب 
و غیره از جمله مسائلی است که باید در قانون انتخابات 
لحاظ شود و به دنبال اصلاحات جامع قانون انتخابات 
هستیم. طبیعتا باید اصلاح چنین مصوباتی از مجلس 
شروع شود. سخاوتمندانه حاضر هستیم تجربیاتمان در 
حوزه انتخابات را در اختیار مجلس بگذاریم. وی درباره 
قانون تغییر وضعیت ایثارگران بیان کرد: درباره اجرای 
هر قانون باید سراغ مجلس رفت. شورای نگهبان وظیفه 
بررسی مصوبات مجلس را دارد ولی وقتی مصوبه ای 
تبدیل به قانون شد پیگیری آن برعهده هیات نظارت 
مجلس است و باید از نمایندگان مجلس بپرسید و شورا 
وظیفه ای در این زمینه ندارد. سخنگوی شورای نگهبان 
در خصوص اینکه شورای نگهبان کلیت لایحه بودجه 
۱۴0۱ و در مرحله بعد تغییرات و مصوبات مجلس در 
این خصوص را چطور ارزیابی می کند، بیان کرد: با توجه 
به اینکه هنوز لایحه بودجه در مجلس تصویب نشده 
و حتی گزارش کمیسیون تلفیق هم به مرحله نهایی 
تصویب و صحن نرسیده است نمی توان اظهار نظر 
قطعی در این خصوص داشت. البته باید این نکته را هم 
گفت که هر چه بودجه واقعی تر باشد امکان کنترل نظم 
و انضباط مالی بهتر خواهد بود و ما از این به بعد نکات 
مجلس درباره بودجه را بیشتر بررسی می کنیم و نکات 
را ارائه خواهیم کرد. وی درباره اینکه نمایندگان مجلس 

بیش ترین ارتباط را با مردم دارند ابراز داشت: مراجعات 
زیادی به نمایندگان می شود. نمایندگان بر اساس 
قانون باید نظارت و قانون گذاری کنند. آنان منعی برای 
نظارت ندارند اما نباید در امور قوای دیگر دخالت کنند. 
آنان می توانند از ابزارهای نظارتی خود استفاده کنند. 
البته طبق بیانات مقام معظم رهبری نمایندگان نباید 
در انتصابات دخالت داشته باشند. اگر واقعا نمایندگان 
در انتصابات دولتی دخالت داشته باشند، حتما شورای 
نگهبان این موضوع را مورد توجه قرار می دهد. وی 
افزود: نظارت نمایندگان اگر منجر به دخالت آنها در 
عزل و نصب ها شود حتما تخلف است و شورای نگهبان 
حتما در بررسی صلاحیت ها آن را مدنظر قرار می دهد. 
نظارت با دخالت فرق دارد و سوال، استیضاح و تحقیق و 
تفحص حق قانونی نمایندگان است. سخنگوی شورای 
نگهبان ادامه داد: نظارت بر رفتار نمایندگان به بیانات 
رهبری برمی گردد البته قانون نظارت بر نمایندگان 
قوی نیست و اشکالاتی دارد که نیازمند اصلاح است. 
در بحث نظارت بر نمایندگان موضوع بر عهده شورای 
نگهبان است، اما اگر در حوزه رفتار نمایندگان باشد 
بر عهده هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان است. اصل 
نظارت درونی مجلس قابل دفاع است البته نباید صبر 
کرد که نماینده به سمت تخلف برود و اگر رفتاری 
هست باید همانجا در مجلس پیشگیری کرد اما اگر این 
ابزارها کافی نبود شورای نگهبان ورود می کند. طحان 
نظیف تاکید کرد: هدف از نظارت مچ گیری نیست بلکه 
نیازمند اصلاح است. عضو حقوقدان شورای نگهبان  
درباره تاکید کارشناسان بر لزوم اصلاح قانون اساسی 
و نظر شورای نگهبان در این خصوص عنوان کرد: راه 
اصلاح قانون اساسی در اصل ۱۷۷ قانون اساسی پیش 

بینی شده است. قانون اساسی ظرفیت های مغفول 
دارد که اصولا اولویت ایجاب می کند تا این ظرفیت ها 
فعال شود و از قانون اساسی حداکثری استفاده کنیم. 
وی اضافه کرد: اگر نیاز به اصلاح قانون اساسی باشد 
راه بسته نیست و نگرانی وجود ندارد. این ابزارها در 
قانون اساسی پیش بینی شده است ولی اولویت ایجاب 
می کند از قانون اساسی فعلی استفاده کنیم. طحان 
نظیف درباره بررسی ویژگی شخصیتی کاندیداها 
ابراز کرد: شورای نگهبان در حد پیش بینی قانون که 
نقص هم دارد، عمل می کند اینکه روحیه فردی بعد از 
مسئولیت تغییر کند ارتباطی به شورای نگهبان ندارد 
و شورا ناظر بر انتخابات است و این موضوع در حوزه 
صلاحیت هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان است. وی 
در خصوص اینکه آیا شورای نگهبان نامه ای در زمینه 
پذیرش بار مالی لایحه رتبه بندی معلمان از سوی 
دولت دریافت کرده یا خیر؟ تصریح کرد: دولت لایحه 
خودش را قبول دارد و نشان داده که لایحه خودش 
را پس نگرفته و مجلس هم تصویب کننده این لایحه 
است. ما در شورای نگهبان در این رابطه با 2 دسته 
ایراد مواجه هستیم یکی بحث بار مالی است، یکی 
هم ایرادات غیر مالی و اشکالات درباره فرهنگیان بود 
که به آن ها اشاره شده است. طحان نظیف تاکید کرد: 
دولت در حد لایحه خود بار مالی این لایحه را قبول 
کرده است و ما نامه دیگری را دریافت نکردیم؛ لذا 
نسبت به مواردی که در مجلس به مصوبه اضافه شده 
ایراد داریم. واقعیت این است که اگر این مصوبه شفاف 
و دقیق نباشد رضایت کسی را در عمل در پی نخواهد 
داشت. ما در این رابطه همکاری های مان را با مجلس 
ادامه می دهیم. با دولت جلسات مختلفی برگزار شده 
و ادامه دارد و به طور ویژه ما با نمایندگان محترم و 
مقامات دولتی صحبت کردیم. امیدواریم نسبت به 
اقدامات و اشکالات به خصوص در بحث بار مالی دولت 

و مجلس به یک جمع بندی و تفاهم مشترک برسند.

سخنگویشوراینگهبان:

قوانینانتخــابـــاتــینیازمنداصلاحاست
دخالتنمایندگاندرعزلونصبهایدولتثابتشودشوراینگهبانواردمیشود


